
آنچه را می ترسید از جامعه شناس 
بپرسید، حتما از جامعه شناس بپرسید

گونترگراس در کتاب مجموعه داس��تان های 
 Mein( م��ن«  »ق��رن  ن��ام  ب��ه  کوتاه��ی 
Jahrhundert(،که توس��ط کامران جمالی 
به فارسی برگردانده شده اس��ت، ابتکار جالبی 
به خرج می دهد که برای هر  س��ال از ۱۹۰۰ تا 
۱۹۹۹ یک داستان کوتاه نوشته است، ازجمله 
در س��ال ۱۹۹۲ داس��تان کوتاه��ی درم��ورد 
دانش��مندی نوشته که گرفتار مس��ائل امنیتی 
می ش��ود. در ۳۰ اردیبهش��ت ۱۳۹۴ در برنامه 
»حذف و اضافه« از شبکه س��وم سیما مناظره 
زنده ای پخش شد که در آن یک جامعه شناس 
ب��ه وض��ع علوم اجتماعی ح��ال حاض��ر ایران 
پرداخته و از برخ��ورد قضایی و امنیتی با برخی 
استادان علوم اجتماعی انتقاد کرده و نام سعید 
مدنی را ذکر می کن��د و ادامه می دهد که با این 
وضع نمی ت��وان از جامعه شناس��ی، رفع فقر و 
فحشا را انتظار داشت. هدف از متن حاضر ارجاع 
به این جلسه توسط عضو هیأت تحریریه مجله 
روشن در شماره سیزدهم آن مجله، خانم مریم 
طهماسبی اس��ت با عنوان »آنچه می ترسید از 
یک راننده تاکس��ی بپرس��ید از جامعه شناس 
بپرس��ید«.  این جمله بازگردان جمله ای است 
که فیلسوف اس��لوونیایی، ژیژک در کتاب خود 
آورده بود »آنچه می ترس��ید از لاکان بپرسید از 
هیچکاک بپرس��ید«. این سبک جملات بسیار 
ش��هرت یافته اس��ت مثلا جمله ریموند کارور 
که عنوان داستان کوتاهی از او است که توسط 
فرزانه طاهری و اس��دالله امرائی به فارس��ی هم 
درآمده اس��ت »وقتی از عشق حرف می زنیم از 
چه حرف می زنیم« و موراکامی عنوان مجموعه 
داستان های کوتاه خود درباره دو کرده است که 
خیلی به آن علاقه مند ب��ود »وقتی از دو حرف 
می زنیم از چ��ه حرف می زنی��م«. جملاتی که 
مریم طهماس��بی از یکی از همراه��ان ذاکری 
آورده، موضوع این مقاله است: »آیا دستگیری 
چند نفر به جرم های امنیتی و سیاسی به رابطه 
نامناس��ب علوم اجتماعی با مس��ائل اجتماعی 
م��ا ربط��ی دارد؟ ای��ن حرف ها ب��ه حرف های 
یک راننده تاکس��ی ش��بیه بود.« انتقاد درست 
از دیگران هنری اس��ت که مذهب ما باید به ما 
آموخته باشد، در حدیث است »انظر الی ما قال 
و تنظر الی م��ن قال«.  پوش��اندن جامه راننده 
تاکسی )آقای ذاکری جامعه ش��ناس، در اینجا 
راننده تاکسی نامیده شده است( برای کوبیدن 
یک جامعه ش��ناس، جفا بر هر دوی آن هاست. 
ش��غل پر زحمت راننده تاکس��ی بسیار شریف 
است و جامعه شناس��ان هم باید در جامعه ارج 
و قرب داشته باشند. من ش��خصا آقای ذاکری 
را نمی شناس��م و در مورد محت��وای جرم دکتر 
س��عید مدنی هم اطلاعی ندارم و جای تاس��ف 
اس��ت که به دلیل مش��کلات قضایی )احتمالا 
خطاه��ای روی داده( جامعه از دان��ش آنها در 
حل معضلات جامعه محروم ش��ود. دکتر سعید 
مدنی دانش آموخته آمریکا و عضو هیأت مدیره 
انجم��ن جامعه شناس��ی ای��ران، در زمینه فقر 
و فحش��ا در ایران واقعا کار کرده اس��ت. او یک 
مجله علمی-پژوهشی معتبر را راه اندازی کرده 
که از نظر ضریب تأثی��ر در ISC جزو ۲۰ مجله 
اول در ایران اس��ت. کتاب های بس��یار زیادی 
توسط انتشارات معتبر از او در زمینه هایی چون 
فق��ر و اعتیاد در ایران به جام��ه طبع در آمده و 
مقالات متعدد به زبان فارس��ی و انگلیسی هم 
از او در مجلات منتش��ر شده است. او همچنین 
مجری ط��رح جامعه رفاه در ایران به س��فارش 
مرک��ز پژوهش های مجلس بوده ک��ه پایه گذار 
وزارت تعاون بوده اس��ت. سخن آقای ذاکری نه 
در مورد قضاوت در زمینه درس��تی یا نادرستی 
حکم او نیست، بلکه دریغ از این است که حضور 
او می توانست گرهی از مشکلات جامعه باز کند 
و ش��اید مخاطب او خود دانشمندان هم باشند 
که خدمت در رش��ته علمی آنها شاید مهم تر از 

فعالیت در عرصه های دیگر است.
 دانش��مندان علوم اجتماع��ی نبای��د خود را 
در مخاطره گذاش��ته و نقش پراهمیت خود را 
فراموش کنند. مگر نه این است که دانشمندان 
علوم انس��انی در حیط��ه مس��ائل اجتماع��ی 
می توانند به حل این معضلات کمک کنند؟ این 
فروکاهی نقش دانشمندان علوم انسانی صحیح 
نب��وده و محتاج تامل اس��ت. مث��لا نقش مک 
گوائ��ر را در تلقیح اجتماعی در میان س��ربازان 
آمریکایی، بعد از جنگ ک��ره در نظر بگیریدکه 
توس��ط ارونس��ون در روانشناس��ی اجتماعی 

)ترجمه شکر کن( بحث شده است. 
پ��س از آن هرگ��ز دیده نش��د که س��ربازان 
آمریکایی در زمان اسارت، تحت تأثیر تبلیغات 
کمونیس��ت ها ق��رار گیرن��د. پاس��خ ب��ه نکته 
مطروحه در مجله روش��ن این است: آری، حل 
مس��ائل اجتماعی با علوم اجتماعی ربط دارد و 
اف��راد دارای دان��ش علوم اجتماع��ی می توانند 
آن را حل کنن��د )و نه کس دیگ��ر(. همان طور 
که انتظار می رود پزش��ک بیم��اری را معالجه 
کند، در مورد علوم انس��انی به دلیل پیچیدگی 
انس��ان )به مصداق: فیک انطوی العالم الاکبرو( 
این تخصص بس��یار مهم هم اس��ت و بنابراین 
عدم حضور دانش��مندان علوم اجتماعی )به هر 
دلیل��ی که باش��د( در این رابطه دخیل اس��ت. 
جامعه شناسی علمی اس��ت که در همه مسائل 
علوم اجتماع��ی حض��ور دارد همان گون��ه که 
ام��ان الله قرائی مق��دم )ش��هروند ۵۸۴( آن را 

چهارراه علوم نامیده است.

در نشست هم اندیشی عدالت اجتماعی و آموزش کودکان پناهنده در ایران مطرح شد
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شهروند| یک ماه پیش بود که با دستور مقام معظم 
رهبری مبنی بر لزوم تحصیل همه کودکان افغانستانی 
حاضر در ایران، در مدارس ایران��ی، بارقه های امید در 
دانش آموزان افغان بازمان��ده از تحصیل در ایران، زنده 
شده است. بعد از این دستور، وزارت آموزش و پرورش، 
اعلام کرد این دانش آموزان را از  س��ال تحصیلی جدید 
در مدارس ثبت نام می کند. برای بررس��ی چالش های 
پیش روی این مس��أله هم بود که انجم��ن حمایت از 
حقوق کودکان و زنان پناهنده و آواره، روز چهارشنبه 
نشس��تی را با عنوان »نشس��ت هم اندیش��ی عدالت 
اجتماعی و آموزش کودکان پناهنده در ایران« برگزار 
کرد؛ نشستی که تعدادی از مسئولان دولتی و فعالان 

حقوق کودکان در آن حضور داشتند.
 معاون سیاسی-اجتماعی اس��تانداری سیستان و 
بلوچستان، مدیرکل آسیاي غربي وزارت امور خارجه، 
معاون رفاهي وزی��ر کار، تعاون و رفاه اجتماعي، معاون 
آموزش متوس��طه وزارت آموزش و پرورش، مدیرکل 
آموزش اداره اتباع وزارت کشور و تعدادی از مسئولان 
یونیس��ف در ایران از ش��رکت کنندگان در این مراسم 

بودند. 
فاطمه اش��رفی، رئیس انجمن حمای��ت از حقوق 
زنان و کودکان پناهنده و آواره در ابتدای این نشس��ت 
گفت: »ما اگر به دس��تور و فرمان گش��اینده رهبری 
درباره تحصیل همه کودکان افغان در مدارس ایرانی، 
از نگاه کودکان افغانس��تانی که بع��د از این به مدارس 
ایرانی راه پیدا می کنند، توجه می کنیم بی شک باید به 
سرمایه های انسانی عظیمی فکر کنیم که از این به بعد، 
س��فیران فرهنگ و تمدن ایرانی در خاک کشورشان 
خواهند شد که با کمترین تلاش و هزینه مبلغ تمدن 
ما خواهند بود. قطعا بهبود زندگی افغان های مقیم ایران 
می تواند انگیزه های جدی و بالاتری را برای بازگش��ت 
داوطلبانه و ادغام پایدارشان به کشورشان فراهم کند.« 

او ادام��ه داد: »از ح��دود یک میلیون افغانس��تانی 
دارای مدرک اقامتی معتبر، ۳۴۰ هزار نفر به مدرس��ه 
می روند. اگر انتظار داش��ته باش��یم تسهیلات به طور 
همه جانبه برای همه ک��ودکان لازم التعلیم و بازمانده 
از تحصیل افغانس��تانی در مدارس رسمی ایران فراهم 
ش��ود، باید جمعیتی بیش از ۵۰۰ هزار نفر را داش��ته 
باش��یم که قاعدتا با چالش های فراوان اجرایی، اداری، 
مال��ی و... روب��ه رو خواهیم ش��د و از این رو اس��ت که 
ض��رورت دارد ب��ا هماهنگی های میان بخش��ی همه 
با هم اعم از س��ازمان های دولت��ی، غیردولتی و حتی 
بین المللی که علاقه مند به موضوع کودکان پناهنده و 
مهاجر افغانستانی در ایران هستند، تلاش شود راه حل 
مشترکی برای اجرایی کردن این دستور ایجاد کنیم.« 

علی اصغر جمش��یدنژاد، معاون سیاسی-اجتماعی 
استانداری سیس��تان و بلوچستان اولین سخنران این 
نشس��ت بود. او ابتدا گفت که قرار اس��ت برنامه ای در 
قالب کودکان صلح در اس��تان سیستان و بلوچستان 
توسط سازمان های مردم نهاد برگزار شود. او ادامه داد:  
»در استان سیستان و بلوچستان به جهت همسایگی 
دو کشور پاکستان و افغانستان مجموعه ای از چالش ها 
و فرصت ه��ا را داریم؛ ازجمله نگرانی ه��ای ما کنترل 
مرزها توسط کشورهای همس��ایه است؛ چرا که هیچ 
مرزی توسط یک کشور قابل کنترل نیست و متاسفانه 
در این مرزها ب��ا قاچاق مواد مخدر، قاچاق انس��ان و... 
مواجه هستیم. با ایجاد سهولت رفت وآمدهای رسمی 
می توانیم رفت وآمدهای غیررسمی را کنترل کنیم و 
سازوکارهای مناسبی را برای فایق شدن بر چالش های 

آموزشی در سطح استان فراهم کنیم.« 
جمشیدنژاد گفت: »در استان سیستان و بلوچستان 
در حوزه آموزش عالی بیش از ۱۰۳ هزار نفر در مقاطع 
مختلف دانشگاهی مش��غول به تحصیل هستند که 
بخش��ی از آنها اتباع مرتبط با کش��ورهای همس��ایه 
هستند.« به گفته او در استان سیستان و بلوچستان، در 
 سال تحصیلی ۹۳ -۹۴ تعداد دانش آموزان، ۵7۳ هزار 
و ۸۲ نف��ر بود که در مقاطع مختل��ف تحصیل کردند: 
»بیشترین این تعداد مربوط به مقطع ابتدایی است و 
در مقطع تحصیلی متوس��طه اول، 7۸ هزار و 7۱7 نفر 
و در مقطع متوسطه دوم 7۹ هزار و ۳ هزار و 7۰6 نفر در 
هنرستان های فنی، ۳ هزار و 7۲۲ نفر در هنرستان های 
حرفه ای، ۱۵ هزار و 6۳۳ نفر در رشته های کار و دانش، 
دانش آموز داشته ایم. پوشش تحصیلی دانش آموزان ما 

در مقطع ابتدایی در  سال ۹۲ -۹۳، ۱۲/۴۱ درصد بوده 
است.«  معاون سیاسی-اجتماعی استانداری سیستان 
و بلوچستان ادامه داد: »برای تغییر وضع تحصیلی در 
سطح استان و استفاده از ظرفیت های تحصیلی مختلف 
از ط��رف فانی وزیر آم��وزش و پرورش توج��ه ویژه ای 

صورت گرفت.« 
او با بیان این که بخشی از این ظرفیت ها در قسمت 
دولتی است، گفت: »ظرفیت دیگر استفاده از سمن ها 
در قالب خیرین مدرسه س��از اتفاق می افتد. بیشترین 
مش��کل ما درخصوص تراکم دانش آموزی مربوط به 
ش��هر زاهدان اس��ت، به گونه ای که در  س��ال گذشته 
مجبور ش��دیم برای اس��تفاده از اماکن استیجاری در 
جهت آموزش حاشیه نشینانی که بخشی از آنان اتباع 
افغان هس��تند، مجوزهایی صادر کنیم؛ چرا که برنامه 
احداث و ساختمان س��ازی برای م��دارس یک برنامه 
دراز مدت اس��ت.«  جمش��یدنژاد با بیان این که دولت 
باید برای سرانه سالانه هر دانش آموز ۵۰۰ هزار تومان 
پرداخت می کند، ادام��ه داد:  »در حال حاضر ۵ هزار و 
۱۴ دانش آموز افغان در مراکز آموزش��ی مش��غول به 
تحصیل هس��تند و برآورد ما این است که  هزار نفر نیز 
به این جمعیت اضافه خواهد شد به همین دلیل باید با 
حمایت دولت، بخش خصوصی را ترغیب به همکاری 
کنیم. بعضی پیشنهاد می کنند برای هر دانش آموز 6۰۰ 
یا 7۰۰ هزار تومان پرداخت شود که این مبلغ قابل توجه 
است هرچند که کمتر از ۳ میلیارد تومان است.«  رسول 
اس��لامي، مدیرکل آس��یاي غربي وزارت امورخارجه 
دومین سخنران این نشست بود. او با بیان اینکه اصل 
آموزش اتب��اع غیرایراني پذیرفته ش��ده، گفت: »آمار 
باسوادان مهاجر افغان در  س��ال ۵۸ شش درصد بود و 
اکنون به بیش از 6۰ درصد رس��یده است. یک میلیون 
اتباع افغان به صورت رسمي و یک و نیم میلیون نفر از 
آنان به صورت غیر رس��مي در جمهوري اسلامي ایران 
حضور دارند که ۵۰ درصد این جمعیت را کودکان زیر 

۱۸ سال تشکیل مي دهند.« 
اس��لامي با بیان اینکه در  س��ال جاري دولت ایران 
زمینه تعلیم همه ک��ودکان لازم التعلیم افغان را بدون 
تبعیض فراهم کرد، گفت:  »فق��دان آموزش هاي لازم 
مي تواند در فقر فرهنگي مهاجرین و در نتیجه افزایش 
خشونت اجتماعي تاثیر داشته باشد.«  اسلامي با اشاره 
به تاکیدات مقام معظم رهب��ري مبني بر اینکه حتي 
مهاجرین غیر قانوني و ب��دون مدرک نباید از تحصیل 
محروم بمانند، گفت که این یک فصل الخطاب اس��ت 
و باید انجام ش��ود. او در ادامه از س��ازمان ملل خواست 
تا براي خروج از این مشکلات و مشارکت در بازسازي 

افغانستان، راهکارهایي را پیشنهاد کند.
محمدعلی صالحی، مع��اون اداره کل ام��ور اتباع و 
مهاجرین خارجی وزارت کشور یکی دیگر از سخنرانان 
این نشست بود. او گفت که دستور مقام معظم رهبری 
درباره تحصیل دانش آموزان افغان اع��م از کارت دار و 
غیرکارت دار در مدارس ایرانی لازم الاجراست: »با همه 
اینها مطمئن باشید که آموزش و پرورش برای تحصیل 
این دانش آموزان با مشکل روبه رو خواهد شد و همه باید 
دست به دس��ت دهیم تا بتوانیم این موضوع را اجرایی 

کنیم.« 
او ب��ا بیان این ک��ه ح��دود ۵۹۰ میلی��ارد تومان در  
س��ال گذش��ته از س��وی آموزش وپرورش برای اتباع 
خارجی هزینه ش��ده، گفت: »این وزارتخانه تا به امروز 
بالاترین خدمت را ب��ه پناهندگان ارایه کرده اس��ت. 

وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کی، سازمان 
فنی و حرفه ای، سازمان های بهزیس��تی و مردم نهاد 
و وزارت علوم، تحقیقات و فن��اوری از دیگر نهادهایی 
هستند که در حوزه های مختلف برای اتباع غیرایرانی 
تلاش کرده اند.«  او خدمات آموزش��ی انجام ش��ده به 
اتباع غیرایرانی را تلاش نهضت س��وادآموزی دانست: 
»جمهوری اسلامی ایران با تلاش نهضت سوادآموزی 
توانست تعداد باسوادان اتباع غیرایرانی را افزایش دهد 

و 6۵6 هزار بی سواد را باسواد کند.« 
صالحی با بیان این ک��ه ۱7 هزار دانش��جو از وزارت 
عل��وم و همچنی��ن وزارت بهداش��ت فارغ التحصیل 
شده اند، گفت: »فارغ التحصیلانی هستند که پزشک 
متخصص و حتی فوق تخصص شده اند و اکنون نقش 
قابل توجهی در سازندگی افغانستان دارند.«  به گفته 
او اکنون ۱۲ هزار دانش��جوی افغان در ای��ران درحال 
تحصی��ل هس��تند. مع��اون اداره کل حق��وق اتباع و 
مهاجرین خارجی وزارت کشور با بیان این که هر ساله 
جمعیت دانش آموزان افغان و پناهنده به کشور اضافه 
می شود، گفت: »۳6۰ هزار دانش آموز پناهنده در  سال 
گذشته در مقاطع مختلف تحصیل کردند که میانگین 
هزینه هر دانش آموز یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان بوده 
است و پیش بینی می شود که در  سال تحصیلی جدید 
و با توجه به دستور مقام معظم رهبری، حدود ۲۰۰ هزار 
دانش آموز افغ��ان به م��دارس ما اضافه خواهد ش��د. 
بالاترین و انسان دوستانه ترین اقدام مربوط به اقدامی 
است که مقام معظم رهبری در  سال جاری اعلام کردند 
چنان که احتمال دارد تا ۲۰۰ هزار دانش آموز پناهجو 
به آموزش و پرورش اضافه ش��ده و تعداد دانش آموزان 
پناهجو به ۵۰۰ هزار نفر برس��د که با این آمار ما از نظر 
جمعیت دانش آموزی پناهندگان اولین کشور خواهیم 

بود.« 
صالحی گف��ت: »اگر قرار اس��ت به صل��ح جهانی 
کمکی ش��ود و یا این که با آبادانی افغانس��تان و عراق 
امنیت بین المللی فراهم شود، انجمن های مردم نهاد 
و دستگاه های بین المللی نیز باید وارد میدان شوند. در 
هر کشوری اگر فردی به طور غیرمجاز وارد شود، اعمال 
قانون شده و براساس قانون او را به زندان فرستاده یا در 

جزیره دور افتاده ای تعبید می کنند.« 
مظفر الوندی، دبیر مرجع مل��ی حقوق کودک هم 
در ادامه این نشس��ت از ارس��ال اصلاحی��ه آیین نامه 
آموزش اتباع افغان به کمیسیون اجتماعی دولت خبر 
داد. او گفت: »ما به عن��وان دولتی که متعهد به اجرای 
کنوانسیون حقوق کودک هستیم باید آموزش را فارغ 
از هرگونه تبعیضی نس��بت به کودکان اعمال کنیم و 
قوانین بالا دس��تی ما نیز در این موضوع روشن است. 
درخصوص آموزش اتباع افغان مصوبه ای در  س��ال ۸۳ 
تصویب شد که نیازمند اصلاحات است. در حال حاضر 
اصلاحیه این آیین نامه آماده ش��ده و هفت��ه آینده از 
طریق وزارت دادگستری به کمیسیون اجتماعی دولت 
ارسال می شود. باید نیازهای خود را دقیقا به نهادهای 
بین المللی بگوییم تا درخصوص آم��وزش اتباع افغان 
به ما کمک کنن��د.«  او ادامه داد: »نهادهای غیردولتی 
آمادگی کامل برای آموزش کودکان افغان دارند و برخی 
از امکانات از قبیل معل��م و... را در اختیار دارند اما برای 
تأمین کتاب های درس��ی از امکان��ات لازم برخوردار 
نیستند که این موضوع برای آموزش و پرورش نیز هزینه 

سنگینی به دنبال دارد.« 
احمد میدري، معاون رفاه��ي وزیر کار، تعاون و رفاه 

اجتماعي که یکی دیگر از سخنرانان این نشست بود در 
ادامه، از امضاي توافقنامه میان وزارت رفاه، بهداشت و 
س��ازمان برنامه براي بیمه اتباع بیگانه خب��ر داد. او با 
بیان این که یکي از مباحث شناخته ش��ده در موضوع 
فقر مسأله فقر آموزشي اس��ت، گفت: »در بازدیدهاي 
میداني از چند شهر مشخص ش��د بعضی کودکان به 
دلیل تولد از مادر ایراني و پدر تبعه بیگانه و برخي نیز به 
دلیل فقر، از تحصیل باز مي مانند. در شوراي عالي رفاه 
و تامین اجتماعي دستورالعملي براي آموزش کودکان 
داراي مادر ایراني و پدر افغان نوشته شد و امیدواریم با 
تصویب این آیین نامه بتوانیم این کودکان را به سیستم 
آموزش��ي بازگردانیم اما بار اصلي این موضوع برعهده 
آموزش و پرورش اس��ت.« میدري ادامه داد: »ش��اید 
زیاد سخت نباشد که وزارت آموزش و پرورش با بیش 
از ۱۲ میلیون دانش آموز این تعداد از کودکان را نیز در 
خود جاي دهد.« او با بیان این که درخصوص بازماندگي 
از تحصیل کودکان موضوع تبعیض مطرح نیس��ت و 
برخي کودکان ایراني هم در این زمینه مش��کل دارند، 
گفت: »امیدواریم بتوانیم در این خصوص مش��کلات 
را کمتر کنیم. براي بیمه پناهن��دگان نیز میان وزارت 
تعاون، وزارت بهداشت و سازمان مدیریت برنامه ریزي 
موافقت نامه اي امضا ش��د.«  محمد دیم��ه ور، معاون 
آموزش ابتدایی وزارت آم��وزش و پرورش در ادامه این 
نشست، از وجود 7۵مدرسه یک نفره در کشور خبر داد. 
او گفت:  »۱۳ هزار و ۱۱۳ مدرسه زیر ۱۵ نفر نیز داریم 
که عمدتا در مناطق مرزی قرار دارد و۲۲7 هزار نفر در 
مقط��ع ابتدایی در این کلاس ها مش��غول به تحصیل 
هستند. س��ال گذش��ته ۳6۱ هزار و ۵7۱ نفر از اتباع 
افغان در مدارس کشور مشغول به تحصیل بوده اند که 
در هر کلاس درس میانگین ۲۰ دانش آموز و برای این 
جمعیت ۱۸ هزار معلم و کلاس درس و ۳ هزار مدرسه 

نیاز بود«.
دیمه ور ادامه داد:  »در این راس��تا ۲7 میلیارد تومان 
هزینه معلمانی  ش��ده ک��ه در این م��دارس فعالیت 
می کردن��د. وزارت آم��وزش و پ��رورش ۹۹درص��د از 
اعتبارات خود را به پرس��نل خود می دهد و یک درصد 
این اعتبارات مربوط به سایر هزینه ها است که ۸۰ درصد 
از یک درصد نیز صرف هزینه پرسنل می شود. آموزش 
و پرورش کاره��ای خوبی انج��ام داده اما منکر نقدها 
نیستیم و می توان این موضوع را در فضای تعامل پیش 

برد.« 
او با بی��ان این ک��ه هزینه ه��ا و تمهی��دات چنین 
کلاس هایی قابل توجه است، گفت: »آموزش و پرورش 
محدود و محصور قوانین بالادس��تی اس��ت و مصوبه 
هیأت وزیران مربوط به  س��ال ۸۳ درخصوص آموزش 
اتباع افغان محدودیت هایی را ایجاد می کند که دولت 
باید آن را اصلاح کند زیرا ت��ا زمانی که مصوبه به قوت 
خود باقی است آموزش و پرورش نمی تواند خارج از آن 
عمل کند. در این مصوبه پذیرش دانش آموزان افغان در 
مراکز پیش دانشگاهی و فنی و حرفه ای ممنوع است. با 
همکاری س��ازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور، 
وزارت بهداشت و وزارت کشور سامانه ای طراحی شده 
تا دانش آموزان افغان ثبت نام ش��وند و برای عملیاتی 
شدن فرمایشات مقام معظم رهبری باید در وهله اول 

مصوبه اصلاح شود.«
دیمه ور با اش��اره به کودکان ایرانی فاقد شناسنامه 
گف��ت: »در اطراف زابل روس��تاهایی وج��ود دارد که 
س��اکنان آن فاقد شناس��نامه هس��تند و این موضوع 
مخصوص کودکان افغان نیس��ت. اما امسال ۴۰۰ هزار 
نفر از این کودکان در مدرس��ه ایمان ثبت نام ش��دند و 

برنامه درسی در موردشان اجرا می شود.« 
در پایان نشس��ت هم اندیش��ی عدالت اجتماعی و 
آموزش کودکان پناهنده در ای��ران، محمدرضا واعظ 
مهدوی، معاون توسعه امور علمی و فرهنگی سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کش��ور هم پیشنهاد داد هیأت 
پنج نفری متش��کل از نماین��دگان نهادهای مختلف 
ایجاد شود تا عملیاتی شدن دستور مقام معظم رهبری 
را پیگیری کرده و در مجلس موضوع را دنبال و تبدیل 

به قانون کنند.
او پیشنهاد کرد به هر میزانی که نهادهای بین المللی 
در این راس��تا کمک کردن��د، س��ازمان مدیریت نیز 
هزینه ای را برای پرداخت شهریه دانش آموزان افغان در 

نظر بگیرد.

روي خط خبریادداشت

شهرداری، درختان اکباتان را از ریشه 
درآورد به جایش سیمان ریخت

خبرآنلای�ن| شهرداری تهران، در اولین ساعات 
روز پنجشنبه، تعدادی از درختان فضای سبز شهرک 
اکباتان در بلوک ۱۹ ف��از ۲ را قطع کرد و به جایش 
بلوک سیمانی گذاشت.  با وجودی که بارها، ساکنان 
شهرک اکباتان به تغییر کاربری فضای سبز در بلوک 
۱۹ فاز ۲ اعتراض کرده اند، ولی ش��هرداری تهران با 
واگذاری عرصه فضای سبز، اهمیتی به نظر ساکنان 
این منطقه نداده است.  ساکنان این منطقه هم بارها 
با حضور و تجمع در این منطقه و همچنین در مقابل 
شهرداری تهران و شورای شهر اعتراض خود را نسبت 
به این موضوع نشان داده اند، ولی تاکنون پاسخی از 

شهرداری تهران به این خواسته اهالی داده نشده. 
در جدیدترین خب��ری که مردم اکبات��ان اعلام 
کرده اند، صبح پنجشنبه عوامل شهرداری تهران با 
قطع و ریشه کن کردن درختان در این فضای سبز، بار 
دیگر بخشی از محیط زیست شهرک اکباتان را نابود 
کردند. تصاویری که در اختیار خبرآنلاین گذاشته 
شده، نشان می دهد در ساعات ابتدایی بامداد، عوامل 
شهرداری با ریشه کن کردن درختان و سیمان کردن 
جای آنها، مسیری از سمت مجموعه فرهنگی ساخته 
شده در این فضای س��بز به سمت جاده مخصوص 
باز کرده اند. البته کارگران ش��هرداری گفته اند با دو 
کامیون، همه درختان برده ش��ده و آنچه در تصاویر 
دیده می شود، باقیمانده درختانی است که قطع شده. 
اهالی شهرک اکباتان گفته اند امشب همزمان با 
ضیافت افطاری که در این مجموعه قرار است برگزار 
شود، به تجمع مقابل این مجتمع فرهنگی پرداخته 
و به قطع درختان اعتراض می کنند. محمد حقانی، 
رئیس کمیته محیط زیست و خدمات شهری شورای 
شهر هم دراین باره به خبرآنلاین گفت: ما در این مدت 
دنبال موضوع تغییر کاربری این بخش از فضای سبز 
تهران بودیم و شخصا نامه به آقای قالیباف نوشتم که 
این کار را نکنید چون به نفع شهر و شهروندان نیست.  
خدا از سر تقصیر کسی که این نان را در سفره مردم 
گذاشت، نگذرد. امروز هم مس��أله قطع درختان را 
دنبال می کنم و بازرسان کمیته محیط زیست شورای 
شهر را برای حضور در جمع مردم در ساعت ۸ عصر 
به این منطقه می فرستم. متاسفانه با وجود تذکرات 
فراوان و نامه نگاری ای که با شخص شهردار داشتیم، 
توجهی به خواس��ته مردم و حفظ محیط زیست و 

فضای سبز شهر نمی شود. 

معاون وزیر جوانان: 

 شبکه اجتماعی مادران
 راه اندازی می شود

ایس�نا| معاون س��اماندهی امور جوانان وزارت 
ورزش و جوان��ان با اش��اره به طراحی طرح س��بک 
زندگی در عصر رسانه ها گفت:  قصد داریم در قالب 
این طرح شبکه اجتماعی مادران ایرانی را راه اندازی 
کنیم.  درون این ش��بکه مباحث مربوط به مصرف 
رسانه ها مطرح و به دغدغه ها و پرسش های مادران 
پاسخ داده می شود. محمدرضا رستمی افزود:  شبکه 
اجتماعی مادران به منظور انتقال تجربیات مختلف 
بسیار موثر است و تعدادی از مشاوران و مدرسان نیز 
در آن حضور دارند و م��ادران را راهنمایی می کنند.  
مطالعات مربوط به این شبکه به پایان رسیده و طرح 
آماده شده است. وی با بیان این که راه اندازی شبکه 
اجتماعی مادران بخش��ی از طرح سبک زندگی در 
عصر رسانه ها است، اظهار کرد: این برنامه را از  سال 
جاری آغاز کرده ایم، چرا که معتقدیم سبد مصرفی 
شهروندان ایرانی را عمدتا رسانه ها شکل می دهند و 
ما قصد داریم از طریق برگزاری دوره های آموزش��ی 
و انجام فعالیت ه��ای ترویجی و برنامه های تبلیغی، 
آگاهی جوانان را برای انتخاب سبک زندگی درست 
افزایش دهیم.  بدین منظور در این طرح س��ه فاز را 
طراحی کرده ایم. رس��تمی اضافه کرد: فاز اول طرح 
مطالعاتی مصرف رسانه ای شهروندان ایرانی، فاز دوم 
طرح مطالعاتی سواد رسانه ای شهروندان ایرانی و فاز 

سوم سنجش میزان اعتیاد رسانه ای است. 

محیط زیست برای انتقال مرجان ها 
مجوز صادر نخواهد کرد

مه�ر| مدیرکل دفتر زیس��ت بوم های س��ازمان 
محیط زیست با بیان این که پروژه انتقال مرجان ها از 
بندر شهید بهشتی به خلیج چابهار شکست خورد، 
گفت: سازمان محیط زیست دیگر هرگز برای انتقال 
مرجان ها مجوز صادر نمی کند. داوود میرشکار افزود:  
جابه جایی ح��دود ۳۰ هزار قطعه مرج��ان در بندر 
شهید بهشتی که نزدیک به پنج سال پیش اتفاق افتاد، 
مورد تأیید سازمان محیط زیست بود، اما متاسفانه 
حقیقت این اس��ت که مکان جدید برای مرجان ها 
مناس��ب نبود.به گفته او، اما با توجه به محدودیت 
فضایی، سازمان محیط زیست مجبور بود که خلیج 
چابهار را به عنوان مکانی جدید برای انتقال مرجان ها 
از بندر شهید بهشتی که در آن اسکله  سازی شده بود، 
انتخاب کند. مدیرکل دفتر زیست بوم های سازمان 
محیط زیس��ت تصریح کرد: خلیج چابهار در دریای 
عمان قرار دارد درحالی که بندر شهید بهش��تی در 
خلیج فارس اس��ت و ش��رایط خلیج فارس با دریای 
عمان بسیار متفاوت اس��ت. چرا که دریای عمان به 
دریای آزاد راه دارد و به دلیل امواج فصلی و مانسونی 
کدورت بالاتری نسبت به خلیج فارس داشته و بلوم 
پلانکتونی در آن بیشتر است. لذا مکان مناسبی برای 
مرجان ها نبود اما با توجه ب��ه این که فضای دیگری 

وجود نداشت، چاره ای به جز این گزینه موجود نبود.
به گفته میرش��کار، درح��ال حاضر ب��ا توجه به 
مرگ ومیر تعداد زیادی از مرجان های منتقل شده، 
تنها ۵۰ درصد از آنها باقی مانده که این وضع از نظر 

سازمان محیط زیست اصلا مناسب نیست.

|  حمیدرضا عریضی  |   جامعه شناس   |

خبر
شهروند| آب که شور ش��د، اعتراضات بالا گرفت.  
کس��انی که در زمان ارزیابی احداث س��د و روزهای 
ساخت آن نظری نداشتند به جمع منتقدان پیوستند 
و از س��رمایه ای گفتند که هدر رف��ت و از میلیارد ها 
مترمکع��ب آب حکایت کردن��د که در ای��ن روزگار 

خشکسالی، شور شد و از دست رفت.  
آب که ش��ور ش��د، بس��یاری از نگاه ها به ارزیابی 
زیس��ت محیطی احداث سد دوخته ش��د.  منتقدان 
انگش��ت اته��ام را ب��ه س��مت س��ازمان حفاظ��ت 
محیط زیس��ت چرخاندن��د که ب��ه این س��د مجوز 
زیست محیطی ارایه کرده و اجازه داده سدی در کنار 
گنبدی نمکی ساخته شود و میلیارد ها مترمکعب آب 
را ش��ور کند. پس از این انتقادها و در پی ادعای صدور 
مجوز ارزیابی زیس��ت محیطی س��دگتوند از سوی 
ش��رکت توس��عه منابع آب و نیروی ایران، س��ازمان 
حفاظت محیط زیست اعلام کرد که شرکت آب نیرو 
به عنوان بدنه کارفرمایی احداث سد گتوند اطلاعات 
ناقص برای گزارش ارزیابی زیست محیطی این پروژه 

در زمان تهیه گزارش ارزیابی ارایه کرده است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رس��انی محیط زیست پام، 
سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد: تهیه گزارش 
ارزیابی زیست محیطی هر پروژه و تصمیم گیری برای 
صدور مجوز آن براس��اس اطلاعات ارایه شده از سوی 
کارفرما بوده اس��ت که در این رابطه شرکت آب نیرو 

به عنوان کارفرما اطلاعات مکفی از وجود گنبد نمکی 
ارایه نکرده لذا مش��اور ارزیاب براساس اطلاعات ارایه 
ش��ده از کارفرما، اثرات را پیش بین��ی و ارزیابی کرده 
است.  براس��اس فرآیند ارزیابی، نظارت بر روند اثرات 
پیش بینی شده نیز از وظایف کارفرما بوده و لازم است 
در دوره های زمانی مش��خص و من��درج در گزارش 
نتایج پایش اثرات و روند آنها را جهت تأیید به سازمان 
ارس��ال کنند که در این رابطه کارفرما با علم به وجود 
گنبدنمکی حت��ی در نظارت های بعدی بر حس��ن 

اجرای گزارش این موضوع را نادیده گرفته است. 
علاوه بر این، گزارش ارزیابی مجوزی برای ش��روع 
عملیات بوده و کارفرما متعهد است براساس وظیفه 
قانون��ی خود نس��بت به رعای��ت و اج��رای قوانین و 
مقررات کشور که تأکید بر عدم تخریب محیط زیست 
و حفاظت آن  ک��ه وظیفه تمام احاد جامعه اس��ت و 
برپایه گزارش ارزیابی که راهنمایی برای تقلیل اثرات 

احتمالی است، اقدام کند. 
اگر گزارش��ی تأیید ش��ود به این معنی نیست که 
س��ازمان محیط زیس��ت باید تمام قصور و کوتاهی 
بخش ه��ای دیگ��ر را به عه��ده بگی��رد و ای��ن رافع 

مسئولیت های دیگران نیست، بلکه به این معناست 
که کارفرما بایستی براس��اس اصول کلی و مندرج در 
گزارش به گونه ای عملیات را هدایت کند تا کمترین اثر 

سوء برمحیط زیست وارد شود. 
توج��ه به ای��ن نکته ضروری اس��ت که براس��اس 
مقررات و قوانین کش��وری و ارزیابی اثرات توس��عه، 
س��ازمان حفاظت محیط زیست مجاز اس��ت در هر 
مرحله از پروژه اعم از ساخت یا بهره برداری در صورتی 
که مغایرت اطلاعات ارایه ش��ده یا ایجاد مش��کلات 
زیس��ت محیطی در محل تشخیص داده شود نسبت 
به جلوگیری از ادام��ه پروژه اقدام کند. ش��رکت آب 
نیرو در زم��ان ارایه اطلاع��ات پروژه س��د گتوند در 
بخش اطلاعات زمین شناس��ی هیچ گونه اشاره ای به 
وجود گنبد نمکی در محدوده س��د نکرده بود و با این 
پیش فرض گزارش تهیه و مجوز اولیه ای درخصوص 
این پروژه از س��وی کمیته ارزیابی سازمان صادر شده 
است.  مسئولان شرکت مذکور برخلاف قانون پیش 
از تأیید گ��زارش ارزیابی زیس��ت محیطی عملیات 
احداث این س��د را آغ��از کردند که به نظر می رس��د 
ندادن اطلاعات وجود گنبد نمکی به دلیل پیش بینی 

مخالفت با احداث این پروژه بوده است.  
در هر صورت سازمان حفاظت محیط زیست پس 
از اطلاع از وجود گنبد نمکی بلافاصله طی نامه ای به 
امضای ریاست س��ازمان به وزارت نیرو موکدا توصیه 
کرده است به دلیل مشکلات گنبد نمکی که اطلاعات 
آن بعدا جمع آوری ش��ده، آبگیری این سد مشکلات 
زیست محیطی در منطقه ایجاد می کند لذا از آبگیری 
این سد خودداری ش��ود که مس��ئولان وقت وزارت 
نیرو بدون توجه به نامه ارشدترین مقام وقت سازمان 
حفاظت محیط زیست بنا به ادعای خود پتویی رسی 
روی گنبد احداث کردند تا مش��کل برطرف ش��ود و 

سپس نسبت به آبگیری این سد اقدام کردند. 
 بدین ترتیب و با توجه به مسائل مطرح شده ارزیابی 
زیس��ت محیطی مطرح فاقد وجاهت قانون��ی بوده و 
مجددا تأکید می شود سازمان حفاظت محیط زیست 
هیچ گونه مجوزی برای ادامه این پروژه پس از اطلاع از 
وجود گنبد نمکی صادر نکرده و طبق نامه رسمی این 

سازمان باید از آبگیری این پروژه جلوگیری می شد. 
سازمان حفاظت محیط زیس��ت تأکید کرده است 
ش��رکت آب نیرو و مس��ئولان وقت بای��د هم اکنون 
پاس��خگوی تبعات زیس��ت محیطی ایجاد شده در 
احداث و آبگیری سد گتوند باشند و انتشار خبرهایی 
این چنینی و فرافکنی به هیچ وجه پاسخگوی اقدامات 

خلاف قانون و تبعات آن نیست. 

سازمان حفاظت محیط زیست درباره ساخت و آبگیری سد گتوند اطلاعیه داد

اطلاعات ناقص کارفرمای سد گتوند برای ارزیابی زیست محیطی 

ند
رو

شه
 / 

نی
س

ی ح
هد

: م
س

عک
  


